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گزارش
ویژه

ط�رح را به طور كامل معرف�ي و چگونگي 
شكل گيري آن را عنوان نمایيد. 

اين طرح كه آن را مهم ترين اختراع ثبت شده 
خود مي دانم عب��ارت از توليد فيلترهاي آنتي 
باكتريال به واس��طه دگوس��ا P25 و ذرات نانو 
تيتنانيوم است. به اين ترتيب كه ذرات تيتانيوم 
در محي��ط UV  فعال مي ش��وند و غش��اء هر  
موجود زنده اي كه اطرافش��ان باشد را تخريب 
نموده و از بين مي برند. در گذش��ته در مراكز 
بهداش��تي و درماني از فيلت��ر هاي HEPA  و 
OLTRA اس��تفاده م��ي ش��د كه عب��ارت از 
بي بافت هايي بودند كه به دليل ريز بودن منافذ 
موجود در سطوح آن ، باكتري ها توان عبور از 
اين منافذ را نداش��تند. اي��ن محصولات اگرچه 
كاربردي بودند اما معايب آن به قرار زير بود:  

1. باكت��ري به طور كامل از بي��ن نمي رفت و 

ممكن بود مجدداً فعال شود
2. در صورت آسيب ديدگي فيلترهاي HEPA  و 
OLTRA باكتري به آساني در آن نفوذ مي كرد. 
3. حجم بالايي داشتند يعني استفاده از آنها در 
تهويه اتاق عمل مستلزم اشغال حداقل فضايي 
در ح��دود 40 تا 60 س��انتيمتري بود به علاوه 
بايد از پمپي بس��يار قدرتمند ب��راي عبور هوا 
استفاده مي شد ، زيرا زماني كه باكتري نتواند 
از يك فيلتر عبور كند ، ذرات هوا نيز به سختی 

عبور می کنند. 
با توجه به اين موارد و براي رفع مش��كلاتي كه 
در انواع فيلترها وجود داش��ت اقدام به طراحي 
فيلت��ر تصفيه هوا با اس��تفاده از نان��و فناوري 
نموديم. در حقيقت س��طح س��لولزي را با مواد 
نان��و تيتاني��وم پوش��ش دادي��م و محصولي با 

ويژگي هاي زير توليد نموديم:

1. باكت��ري را برای هميش��ه و ب��ه طور كامل 
غيرفعال مي كند. 

2. بس��يار نازك اس��ت، وزن و حجمي ندارد و 
به دفعات م��ي توان از آن در كانال هاي تهويه 

استفاده نمود. 
3. ه��وا به راحتي در آن جري��ان دارد و نياز به 
پم��پ خاصي نيس��ت. در واقع ه��وا در جريان 
است و عمليات باكتري كشي انجام مي شود. 

در س��ال 2000ميلادي كشور ژاپن مشابه اين 
فيلت��ر را توليد نمود ام��ا صنعتي نبود و تنها از 
مواد ديس��پرس استفاده گرديده بود و با وجود 
اين كه در غير فع��ال نمودن باكتري ها قدرت 

بالايي داشت اما فيلتر آن يكبار مصرف بود.

آیا این طرح را به تنهایي ارایه نمودید؟
جناب آقای دكتر خواجوي استاد راهنماي دوره 

گفت و گو با مهندس محمد خليلي
طراح و سازنده فيلتر تصفيه هوا با فناوري نانو

به بهـــــانه
ساخت فيلتر تصفيه هوا با فناوري نانو

اشاره:
تحقيق، پژوهش و توليد در كشور ما همواره با مشكلاتي همراه است و در برخي موارد این مشكلات تا جایي پيش مي رود كه انگيزه ادامه 
مسير را از محقق و پژوهشگر مي گيرد. در این راستا ضرورت دارد تا دولت و نهادهاي مسئول تدابيري را جهت تسهيل مسير رشد دانش 
فراهم آورند. یكي از این پژوهش�گران، مهندس محمد خليلي طراح و س�ازنده فيلتر تصفيه هوا با استفاده از فناوري نانو و دستگاه تست 
آن می باش�د. این فيلتر عبارت از پوش�ش س�طح سلولزي به واسطه دگوسا P25 و ذرات نانو دی اکسيد تيتانيوم است و ویژگي بارز آن از 

بين بردن 100 درصدی باكتري هاست. این طرح به ثبت رسيده اما در پروسه تجاري سازي با موانعي رو به روست.
وي28 سال سن دارد و كارشناس ارشد رشته مهندسی نساجی گرایش شيمي نساجي و علوم الياف است. اختراعات و طرح هاي بسياري 
دارد كه 3 نمونه از آنها به ثبت رسيده و چند نمونه هم مراحل نهایي ثبت خود را سپري مي كند. چندین مقاله دارد كه در مجلات گوناگون 

علمي - پژوهشي به چاپ رسيده است. هم چنين در كنفرانس ها و همایش هاي بسياري حضور داشته است. 
مهن�دس خليل�ي مش�كلات موجود در حوزه تحقيق،  پژوه�ش و توليد را تا اندازه اي مي داند كه در گفت و گوی�ي كه با وي ترتيب دادیم 

ترجيح داد تا به جاي معرفي محصول بيشتر به بحث در خصوص مشكلات موجود كه منجر به ركود علمي و صنعتي مي شود بپردازد. 
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كارشناسي و کارشناسی ارشدم و مرحوم دكتر 
ستاري كه پروفسورهاي برجسته ميكروبيولوژي 
و باكتري شناسي ايران و رييس گروه دانشگاه 
تربيت مدرس و استاد مشاورم بودند،  در انجام 
آزمايش��ات و به نتيجه رسانيدن طرح حمايت 
هاي بس��ياري از م��ن به عم��ل آوردند كه در 
همين جا از هر دو ايش��ان و همه کسانيکه مرا 

ياری داده اند سپاسگزاري مي كنم.

كاربرد این فيلتر چيست؟
اين محصول قابلي��ت مصرف خانگي و صنعتي 
دارد كه به دليل وجود اشعه UV و عوارض آن، 
مصرف خانگي اين محصول توصيه نمي ش��ود 
اگرچ��ه كه در مصارف خانگي م��ي توان فيلتر 
با اش��عه UV  را درون محفظه اي در دستگاه 
تصفي��ه هوا قرار داد ام��ا در مصارف صنعتي و 

كلان و در مراك��ز پزش��كي و درماني مي توان 
محصول را در داخل كانال هاي تهويه قرار داد. 
اي��ن محصول 100 درصد باكتري را از بين مي 
برد و اين برجسته ترين ويژگي آن به شمار مي 
رود البته قصد داشتيم محصول با خاصيت های 
بسيار خاص و ويروس كشي توليد نمايم كه به 

دليل مسائلی با انجام آن موافقت نشد. 

م�واد اولي�ه م�ورد نياز ب�راي تولي�د این 
محصول را چگونه تامين مي كنيد؟

تنها س��طح س��لولزي مورد ني��از در توليد اين 
 ،TiO2  فيلتر داخلي و م��واد ديگر اعم از نانو
م��واد تركيب��ي،  افزودني و ماده اصلي دگوس��ا 
همگي وارداتي اس��ت اگرچه ممكن اس��ت در 
داخل كش��ور هم عرضه ش��ود، ولی شخصا به 
دلايل��ی ترجيح می دهم از مواد آزمايش��گاهی 

اصلی استفاده کنم.

ب�راي توليد این محصول در داخل كش�ور 
چه ميزان سرمایه مورد نياز است؟

اگر خط  توليد فيلتر وجود داشته باشد، سرمايه 
چنداني مورد نياز نيست زيرا هزينه تامين مواد 
اوليه اين محصول چندان گران نيس��ت اما در 
صورت عدم وجود خط توليد، هزينه ها بس��يار 
بالاتر خواهد بود. در سال 88 سرمايه مورد نياز 
ب��راي توليد اين محصول را برآورد نمودم و مي 
دانم كه اين سرمايه به نسبت راه اندازي خطوط 

توليد در صنايع ديگر بسيار كمتر است.

قيم�ت نهایي ای�ن محصول را چ�ه ميزان 
ارزیابي مي كنيد ؟

هدف من از ارايه اين محصول تنها كسب سود 
و درآمد نيست بلكه به واسطه حس نوعدوستي 
علاق��ه من��دم تا با اس��تفاده از اي��ن محصول، 
آس��يب هاي پس از عمل و آسيب هاي داخلي 
محيطي در بيمارستان ها تا حد امكان كاهش 
ياب��د. به اين منظ��ور به برخي بيمارس��تان ها 
پيش��نهاد اس��تفاده از اين محصول را دادم و با 
دش��واري بسيار موفق به ملاقات با رييس يكي 
از بيمارستان ها ش��دم كه متاسفانه باز هم در 

بروكراسي اداري با مشكلاتي رو به رو شدم. 
در ح��دود 18 م��اه پيش قيمت ه��ر متر مربع 
از اي��ن محصول را ب��رآورد کرديم که از قيمت 
يک وع��ده نهار کمتر بود. البت��ه اين برآورد با 
احتساب مواد آزمايش��گاهي و بسيار با كيفيت 
ب��وده و در صورتي كه اين محص��ول به توليد 

انبوه برسد يقيناً ارزان تر خواهد بود.

تا كنون چه حمایت هایي از ش�ما به عمل 
آمده است و در ارایه این طرح با چه موانع 

و مشكلاتي رو به رو هستيد؟ 
تنه��ا حمايتي ك��ه از من به عم��ل آمد، 4 ماه 
 تخفيف در مدت زمان خدمت س��ربازي بود كه 
آن هم به دليل طولانی بودن بروكراسي اداري 
تا اندازه اي به ط��ول انجاميد كه تنها 2 ماه از 
خدمتم مانده بود که اين تخفيف ش��امل حالم 

شد. 
به اعتق��اد من اصل��ي ترين مش��كل موجود ، 
طولانی بودن بروكراسي اداري است. متاسفانه 
به دليل عدم همكاري نهادهاي مسئول در ارايه 
طرح، بدون پاس��خ مناس��ب چندين بار پرونده 
من در پروس��ه های اداري ثب��ت علمي اختراع 

دچار مشکل شد. 

يك��ي ديگ��ر از مش��كلات ، تاخي��ر در تايي��د 
پرو پوزال هاس��ت. در كشورهاي اروپايي مقالات 
ظرف مدت کوتاهی تاييد يا رد مي ش��وند زيرا 
معتقدن��د به دليل س��رعت پيش��رفت علم در 
صورت اتلاف زمان ممكن است مقاله به واسطه 
ش��خص ديگري ارايه و تاييد ش��ود. به عنوان 
مث��ال يكبار بنا بود مقاله اي را ظرف مدت يك 
هفته به يكي از مجلات خارجي ارسال كنم اما 
متاس��فانه در اين مدت موفق به ويرايش مقاله 
نشدم و ظرف مدت 10 روز ارسال نمودم كه از 
پذيرش  آن ممانعت به عمل آمد. اين در حالي 
اس��ت كه در كشور ما تنها تاييد مالي پروپوزال 

حدود 2 ماه به طول مي انجامد. 
در برهه اي از زمان كارشناسي ارشد استادی از 
كشور استراليا طرحي را به من پيشنهاد نمودند 
تا با همكاري هم در داخل كشور اجرايي كنيم 
اما متاسفانه با وجود ايده منحصر به فرد، براي 
تاييد پروپوزال آن 3 ماه زمان صرف ش��د و در 
نهايت به دليل طولانی ش��دن تاييد بي نتيجه 
مان��د يعنی در همان اس��تراليا تاييد و اجرايی 
ش��د. متاسفانه اين قبيل كاستي ها كه به هيچ 
عنوان براي جامعه علمي پس��نديده نيست، در 

كليه مراحل مشاهده مي شود.
مطلب ديگر در خصوص پژوهش��گران اس��ت، 
اينكه در جامعه دو دسته پژوهشگر وجود دارد ، 
دسته اول پژوهش��گراني كه با پژوهش تجارت 
مي كنند و بيش��تر به فكر قدرت و كسب مقام 
و ثروت هس��تند كه در برخي موارد متاس��فانه 
در ميان استادان دانش��گاهی نيز شاهد چنين 
مواردي هستيم. دسته ديگر پژوهشگراني كه به 
تحقيق و پژوهش عشق مي ورزند. متاسفانه در 
اكثر موارد به دليل اين كه مديران و مسئولين 
بيش��تر بر بهره وري مالي تاكي��د دارند ، اكثر 
محققان و پژوهشگران نا خواسته به اين سمت 
س��وق پيدا مي كنند و متاسفانه اين امر باعث 
گرديده رس��م ب��ر اين گردد که ه��ر چه تعداد 
نفرات پژوهش��گر در يک مقاله کمتر باشد بهتر 
اس��ت و همه تلاش می کنند مق��الات را تک 
اس��می يا دو اسمی منتش��ر نمايند چرا که در 
اين ص��ورت موارد مالی ارجهيت پيدا می کند. 
در حالي كه در كش��ورهاي پيشرفته هر اندازه 
تعداد اس��امي درج شده در مولفين و محققين 
مقاله بيشتر باشد نمايانگر اين است كه فعاليت 
بيشتري بر اين پژوهش صورت گرفته و ارزش 
علمي آن بالاتر اس��ت زيرا تعدد علوم و سوابق 

به دليل وجود مشكلات و موانع بسيار 
در حوزه تحقيق و توسعه علم و توليد 
در داخل كشور دانشجويان از مباحث 
علمـي فاصلـه گرفتـه و وارد بازار 
كار و حواشي مي شـوند، البته همه 
تحصيلات برای بهتر انجام دادن امور 
و انتقال آن به صنعت اسـت ولی اين 

ارتباط متاسفانه بسيار ضعيف است.
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مختلف را در بر مي گيرد. 
البته تجاری س��ازی و ت��وان توليد محصولات 
جدي��د نکته اصل��ی و با اهميتی اس��ت يعنی 
محصولات��ی ک��ه قابلي��ت تجاری ش��دن و يا 
مص��ارف خاص را نداش��ته باش��ند قطعا دارای 
اهميت نيس��تند اما به نظر مي رسد در كشور 
م��ا هزينه هايي كه براي ش��كل گيري طرح ها 
و تحقيق��ات صرف مي ش��ود از خ��ود طرح ها 
با اهميت تر اس��ت در حالي كه در كش��ورهاي 
پيش��رفته نتيجه كار ارزش و اهميت بيشتري 
دارد و همين نكته نش��ان م��ي دهد فردي كه 
در س��طح كلان در مراكز بي��ن المللي فعاليت 
م��ي كند، تفكري بر پايه علم دارد و خواس��ته 
او تنه��ا ارايه تكنولوژي اس��ت، بنابراين زمان و 
هزينه را ناديده گرفته و س��رمايه انس��اني خود 
را در اختيار مي گذارد. اين در حالي اس��ت كه 
محققان در داخل كشور به اين فكر هستند كه 
به سرعت پروپوزالي را تدوين نموده، آمار ارايه 
كنند و هزينه برخي مواد را بيش از حد تخمين 
بزنند تا در هزينه ها پاس��خگو باشند زيرا همه 
در اين ميان به فكر سودآوری و تعداد کار انجام 
شده هستند و كيفيت برايشان اهميت چنداني 
ندارد، و فقط وفقط به فکر آمار و مسائل کميتی 
هستند. از مش��كلات اساسي تاكيد مسئولين ، 
نهادها و س��ازمان ها بر جمع آوري آمار و ارقام 
اس��ت تا جايي كه مراکز مرج��ع و بنيادين به 
جاي ابداع اس��تراتژی صحي��ح و کاربردی و با 
ارزش و بررسي مشكلات پژوهش و پژوهشگر و 

توليد تنها به جمع آوري آمار مي پردازند. 
مش��كل ديگ��ر در خص��وص كيفي��ت دروس 
دانشگاهي اس��ت. متاس��فانه هنوز كتاب هاي 
50 س��ال پيش در دانش��گاه ه��ا تدريس مي 
ش��ود به اعتقاد من ضرورت دارد تا س��رفصل 
دروس دانش��گاهي بازنگ��ري ش��ود. م��ا هنوز 
تكنولوژي هاي قديم��ي را دنبال مي كنيم كه 
اي��ن مورد موجب عدم رقابت با تكنولوژي هاي 
نو مي ش��ود تا جايي كه دانشجوي كارشناسي 
ارش��د هن��وز مفه��وم نان��و را نمي شناس��د يا 
نم��ي دان��د جديدترين تکنولوژی ه��ای توليد 
و ي��ا قدرتمندتري��ن ليف روز دنيا چيس��ت؟ و 
ساختارهای نوين توليد رنگ ها و مواد تکميلی 

را نمي شناسد و ... .
متاسفانه امروز تا اندازه زيادي از كيفيت فاصله 
گرفته و به كميت نزديك ش��ده ايم. شنيدارها 
حاكي از اين است كه چند صد مقاله دانشجويي 

در سطح دانش��گاه ها ارايه شده است در حالي 
ك��ه تنها 40 يا 50 مقال��ه ISI با بار علمي بالا 
و در کلاس جهان��ی وج��ود دارد. در مق��الات 
داخلي بيش��تر بر كميت توجه مي ش��ود ، هر 
چند کميت بسيار مهم است ولی در حوزه علم 

كيفيت ارزشمند است نه كميت...  ! 
در سال 2010 در يک كش��ور بسيار پيشرفته 
تنه��ا 9 ثب��ت اخت��راع علم��ی و بنيادين ثبت 
گرديد، با آن حجم تحقيقات ،اين نشان ميدهد 
در ثب��ت اختراعات دقيق هس��تند و كيفيت را 
در نظر مي گيرند. در حالي كه در داخل كش��ور 
طرح هايي به ثبت مي رسد كه در برخي موارد 
از نظ��ر كيفي در حد كاردس��تي ه��اي دانش 
آموزان اس��ت اما در نمايش��گاه ها شركت مي 
كن��د. كه اين به دليل همان عدم نظارت دقيق 

و كارشناسانه است. 
به گفته مس��ئولين مبالغ بالايي صرف تحقيق 
و پژوهش مي ش��ود در حالي ك��ه هزينه هاي 
صرف شده در اين حوزه ها با هزينه راه اندازي 
يك طرح در س��اير كش��ورها برابري مي كند. 
زماني كه هزينه يك طرح در س��اير كش��ورها 
با هزينه صرف ش��ده در يك دانش��گاه ما برابر 
باشد پس دانشگاه آنها از حيث بار علمي با كل 
جامعه ما برابري مي كند و جامعه ايشان يقيناً 
از حيث عل��م و تكنولوژي از جامعه ما بس��يار 

جلوتر است. 

ش�اید بخش�ي از مش�كلات به این دليل 
باشد كه در اكثر موارد كارشناسان در این 

حوزه ها به واقع كارشناس نيستند.
بله، با اين س��خن موافقم البته اين مورد شامل 
تمام كارشناسان و مديران سطح كشور نمي شود. 
اين ضعف در كارشناس��ي، در دانشگاه ها نيز به 
چش��م مي خورد؛ با وجود سرعت رشد علم در 
سطح جهان برخي اساتيد تا اندازه اي از سطح 
علمي بالا و روز دنيا برخوردار نيستند كه حضور 
دانش��جويان نخب��ه در كلاس را ب��ر نمي تابند 
و متاس��فانه اين بار علمي قديم��ی و اندك به 
شاگردان منتقل مي ش��ود و در نهايت شاگرد 
ضعيف تر از اس��تاد مي ش��ود و اين زنجيره تا 
جايي پي��ش مي رود كه منجر ب��ه ركود علم، 

دانش و فناوري مي شود .
مقاله اي را براي يكي از مجلات داخلي ارس��ال 
نمودم كه تاييد نش��د در حالي كه همان مقاله 
را يکی از دانش��گاه های بس��يار معتبر دنيا که 

از قطب های علمی مهندس��ی نساجی محسوب 
می گ��ردد، تاييد نم��ود و مورد اس��تقبال قرار 
داد. پ��س عدم تاييد مقاله در داخل كش��ور 2 
حالت بيش��تر ندارد: يا دانش��گاه هاي ما از نظر 
سطح علمي بالاتر هستند و يا اين كه در حوزه 
كارشناس��ي در داخل كشور، موانع، مشكلات و 

در واقع كاستي هايي وجود دارد.

فناوري نانو به عنوان یك فناوري نس�بتاً 
نوپا در كش�ور م�ا با معایب�ي چون ضعف 
علمي و عدم به روز رساني رو به روست اما 
عنوان مي شود كه مقالات نسبتاً معتبري 
در این حوزه در داخل كشور ارایه مي شود. 

نظر شما در این خصوص چيست؟
بل��ه مقالات ترجمه ش��ده ما بس��يار با كيفيت 
اس��ت و در حقيق��ت هم��كاران م��ا در خارج 
از كش��ور بسيار دقيق و حس��اب شده فعاليت 

مي كنن��د اما فعاليت ه��اي جديد كه در داخل 
كشور انجام مي ش��ود ضعيف است و مهمترين 
عامل آن را مي توان ناش��ي از وجود نواقصي در 
حوزه آموزش دانست. تقريبا تمامی فعاليت های 
حال حاضر ما با فعاليت های چندين سال پيش 

دانشگاههای خارجی برابری می کند. 
چندي پيش از طريق س��ايت درخواست خريد 
م��واد نان��و از يک ش��ركت خارج��ي معتبر را 
داشتيم. اين ش��ركت در ابتدا كاتالوگي شامل 
مش��خصات كالا و كلي��ه ويژگي ها، س��اختار، 
كاربرده��ا و مخاط��رات و راه هاي مقابله با  آن 
و رعاي��ت نكات ايمني را براي ما ارس��ال نمود 
كه ما به واس��طه اين اطلاعات، شناخت كاملي 
نس��بت به اين محصول پيدا كرديم اما به دليل 
اين كه واردات آن با مش��كلات بس��يار همراه 
بود، تصميم گرفتيم اين ماده را از داخل كشور 
تامين كنيم پس آن را از ش��ركت هاي داخلي 

امروز تا اندازه زيـادي از كيفيت 
فاصلـه گرفته و بـه كميت نزديك 
شده ايم. شـنيدارها حاكي از اين 
است كه چند صد مقاله دانشجويي 
در سـطح دانشـگاه ها ارايه شده 
اسـت در حالي كه تنهـا 40 يا 50 
مقالـه ISI بـا بار علمي بـالا و در 

کلاس جهانی وجود دارد.
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درخواس��ت نموديم اما متاسفانه اين شركت ها 
هي��چ گونه ش��ناخت و اطلاعات��ي در خصوص 
اين محصول نداش��تند و تنه��ا خريد و فروش 
آن را عه��ده دار بودند كه به اعتقاد من فروش 
يك محصول بدون در دس��ت داشتن اطلاعات 
و دان��ش لازم در خص��وص آن محصول ضعف 

بزرگي به شمار مي رود. 
نكته ديگر اين كه متاسفانه دانشگاه ها و مراكز 
علمي فعاليت هاي چشمگيري در حوزه آموزش 
ندارند و اين ضعف تا جايي آشكار است كه در 
اكثر مقالات، س��ايت ها و كنفرانس ها مطالب 
تك��راري و در حقيق��ت كپ��ي برداري اس��ت. 
متاس��فانه يكي از مواردي كه در حوزه آموزش 
وجود دارد اين اس��ت كه برخي افراد تصور مي 
كنن��د اگر دانش خود را در اختيار ديگران قرار 
دهند، يا آموزش به ديگران داده ش��ود ، قدرت 
خود را از دس��ت خواهن��د داد و يا علم آنها از 
حيطه انحصار خارج می گردد و اين جاي بسي 
تاسف اس��ت. در حالي كه بايد بدانيم هدف ما 
کمک به بش��ريت است ، آس��ايش همنوعان و 
رش��د علمی است يا به قدرت رسيدن خودمان 

و نمايش توانايي هايمان ؟!. 
در حوزه نانو نيز همين تكرارها  به چش��م مي 
خورد. در جم��ع بندي كلي بايد گفت آموزش 
و انتقال دانس��ته ها در مقول��ه فناوري نانو در 
داخل كش��ور با مش��كلاتي همراه است، البته 
رشته تحصيلي نانو نيز به رشته هاي تحصيلي 
اضافه شده است ولی متاسفانه ارتباط با رشته 
های ديگر را ندارند يعنی نمی آيند ميان رشته 
ای فعاليت کنند، گروه نمی ش��وند و همه می 
خواهند همه ی کار را خودش��ان پيش ببرند و 
کار علمی را يک تنه ب��ه نام خود ثبت نمايند 
و اي��ن امر با اين حجم اطلاع��ات دنيای امروز 

ممکن نيست. 
به دليل وجود مشكلات و موانع بسيار در حوزه 

تحقيق و توس��عه علم و توليد در داخل كشور 
دانش��جويان از مباحث علم��ي فاصله گرفته و 
وارد بازار كار و حواش��ي مي شوند، البته همه 
تحصي��لات برای بهتر انجام دادن امور و انتقال 
آن به صنعت اس��ت ولی اين ارتباط متاسفانه 

بسيار ضعيف است.

در راستاي به نتيجه رس�انيدن این طرح 
چه انتظاراتي از نهادهاي مسئول دارید ؟

تمام تلاش خود را در به ثمر رسانيدن اين طرح 
به كار بس��تم تا به اين وس��يله گامي در جهت 
حفظ س��لامت جامعه و پيشبرد اهداف علمي 
و صنعتي كش��ور بردارم، حال اگر مس��ئولين 
تمايل داش��ته و وظيفه خود بدانند، مي توانند 

همكاري نموده و از اين طرح حمايت كنند. 
از كش��ورهاي خارج��ي  بس��ياري  در  البت��ه 
فعاليت هاي بس��يار خوبي در حوزه نانو صورت 
مي گي��رد و اگر در انتظار حماي��ت ها بمانيم 
آنقدر زمان صرف خواهد ش��د كه شايد مجبور 
باشيم همين محصول مورد نياز مراكز بهداشتي 
_ درمان��ي را از خ��ارج از كش��ور تامين كنيم 
زيرا مطلع ش��دم چند دانشمند از چند كشور 

مختلف بر روي طرحي مشابه فعاليت دارند. 

آیا طرح هاي دیگري هم در دست بررسي 
دارید؟

بل��ه ط��رح هايي چ��ون الي��اف رس��انا، مواد 
ژئوتکستايل، کوپليمرهای خاص ، تقويت بافت 
هاي بتني با نانو مواد، روش های نوين رنگرزی 
و توليد باندهاي زخم جذبي و بس��ياري طرح 
هاي ديگ��ر... در حوزه نان��و دارم.  اما با توجه 
به مش��كلات موجود در بخش توليد تصور مي 
كنم پيگيري اين طرح ها نتيجه ي قابل توجهی 

نخواهد داشت. 

برنامه هاي آتي شما چيست؟
قصد دارم با س��رمايه گ��ذار خصوصي و فعال 
در ح��وزه توليد فيلتر، هم��كاري كنم. در اين 
خصوص با چند ش��ركت فيلترسازي در داخل 
كش��ور نيز مكاتباتي داش��تم و اميدوارم نتايج 

مورد نظر حاصل شود. 
در حال حاضر از چند كش��ور اروپايي از جمله 
فرانس��ه و هلند پيش��نهاداتي مبني بر ارايه و 
اجراي اين طرح در ازاي بورس دكترا، امكانات 
زندگي و اقامت و تشويقي نيز دارم كه به سبب 

داش��تن عرق ملي و احس��اس وطن دوس��تي 
تماي��ل دارم ت��ا اين طرح در داخل كش��ور به 
نتيج��ه برس��د اما زماني كه م��ي بينم علم در 
كش��ور ما جايگاه واقعي خود را از دس��ت داده 
اس��ت، انگيزه خ��ود را براي ادام��ه فعاليت از 

دست مي دهم.
در واقع با توجه به دشواري هاي كاري كه طي 
10 س��ال اخير با آن رو ب��ه رو بودم تصور مي 
كنم در داخل كش��ور نخواهم توانست فعاليت 
هاي خود را با موفقيت دنبال كنم، زيرا پشتوانه 
ه��اي لازم براي توليد علم و دانش و در نتيجه 
محص��ول را ندارم. البت��ه ترجيح مي دهم اين 
فعاليت در داخل كشور باشد اما در صورتي كه 
بس��ترهاي لازم در داخل كشور فراهم نباشد، 
انجام آن در ساير كش��ورها بهتر از راكد بودن 

است.

در پای�ان چ�ه مطلب�ي را لازم ب�ه ذك�ر 
مي دانيد؟

پيش��رفت علمي هر كش��ور در گرو همت پژو 
هش��گران و محقق��ان  آن كش��ور اس��ت و در 
صورتي كه جايگاه واقعي خود را در توليد علم 
و دانش بشناس��يم، پرتوان تر حركت خواهيم 
نمود. يكي از راه هايي كه ما را به جايگاه واقعي 
نزديك مي كند اين است كه خود را در مقايسه 
با كش��ورها و توليدات موف��ق ارزيابي كنيم نه 
در مقايس��ه با كش��ورهاي جهان سوم زيرا در 
بسياري موارد خودبزرگ بيني ها موجب ركود 

و درجا زدن مي شود.
اميد اس��ت اين حرکت ايجاد ش��ده در علم و 
فناوری امروز با س��رعت بيشتری حرکت کند 
و محققان با تلاش بيش��تر و مديران با حمايت 
ه��ای قوی تر و ديد وس��يعتر در روند صنعتی 
کردن محصولات نو و فن آوری های جديد در 

آبادانی هرچه بيشتر کشور تلاش نمايند.
مطل��ب پاياني اين كه يقيناً بس��ياري افراد كه 
اكنون در حوزه هاي مختلف علمي _ پژوهشي 
و صنعت��ي در داخل كش��ور فعالي��ت دارند با 
مش��كلاتی رو به رو هستند اما در گفت و گو با 
مجلات و رسانه ها جانب احتياط را نگاه داشته 
و بس��ياري مسائل و مش��كلات را مطرح نمي 
كنند اما من س��عي داشتم تا جايي كه ممكن 
است موانع و مش��كلات را عنوان كنم تا شايد 
مسئولين دلس��ورز راهكاري مناسب براي رفع 

اين موانع اتخاذ نمايند. 

پيشـرفت علمي هر كشـور در گرو 
همـت پژو هشـگران و محققان  آن 
كشور است و در صورتي كه جايگاه 
واقعي خود را در توليد علم و دانش 
تر حركت خواهيم  پرتوان  بشناسيم، 
نمود. يكـي از راه هايي كه ما را به 
جايگاه واقعـي نزديك مي كند اين 
است كه خود را در مقايسه با كشورها 

و توليدات موفق ارزيابي كنيم.


